



الجمعية العامة الـ 147 للاتحاد البرلماني الدولي



Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

لواندا، أنغولا

23-27 تشرين الأول/أكتوبر 2023

A/147/4-Inf.1

9 آب/أغسطس 2023

الجمعية العامة

البند 4

الجزء الخاص بالمساءلة في المناقشة العامة:

أعمال المتابعة من قبل الأعضاء بشأن قرارات الاتحاد البرلماني الدولي

الخميس، 26 تشرين الأول/أكتوبر 2023، 14:30 – 18:30

قاعة الجلسات العامة

مذكرة توضيحية

يتوقف أثر عمل الاتحاد البرلماني الدولي إلى حد كبير على كيفية متابعة البرلمانات الأعضاء لنتائج الجمعيات وغيرها من أنشطة الاتحاد البرلماني الدولي وتبادل التفاصيل بشأن النتائج التي تحققت. وعلاوة على ذلك، تتطلب استراتيجية الاتحاد البرلماني الدولي 2022-2026 مساءلة أقوى من جانب كل من البرلمانات الأعضاء والأمانة العامة للاتحاد البرلماني الدولي:

"إن تعزيز واستدامة ثقافة الثقة والمساءلة المتبادلة على جميع المستويات - من أجل البرلمانات الأعضاء وفي ما بينها، وبين البرلمانات الأعضاء والأمانة العامة للاتحاد البرلماني الدولي، وداخل الأمانة العامة - قيمة تنظيمية رئيسية وعامل حاسم في ضمان استدامة التقدم نحو تحقيق جميع الأهداف الاستراتيجية وإحرازه بطريقة شفافة وديمقراطية".

ويستند هذا التركيز الاستراتيجي على المساءلة أيضاً إلى الأحكام القانونية للاتحاد البرلماني الدولي، التي تتطلب من جميع الأعضاء الإبلاغ عن الأنشطة استجابة لقرارات الاتحاد البرلماني الدولي. منذ العام 2017، قرر المجلس الحاكم في الاتحاد البرلماني الدولي اتباع نهج قائم على دورة تناوب يمكن التنبؤ بها. وفي كل عام، يعين عدد من البرلمانات من كل مجموعة جيوسياسية للإبلاغ عن الإجراءات المتخذة لمتابعة قرارات الاتحاد البرلماني الدولي. ويقدم الأمين العام للاتحاد البرلماني



الدولي تقريراً سنوياً إلى الجمعية العامة يستند إلى المعلومات الواردة من الأعضاء - وسيتاح تقرير العام 2023 على الصفحة الإلكترونية للجمعية العامة.

وبالإضافة إلى ذلك، فإن البرلمانات مدعوة إلى تبادل خبراتها ووجهات نظرها مع نظرائها، وتعزيز التبادل التعاوني والمشاركة في ما بين جميع أعضاء الاتحاد البرلماني الدولي. وعلى هذا النحو، وخلال المناقشة العامة للجمعية العامة في لواندا، سيخصص وقت للأعضاء لتقاسم ممارساتهم الجيدة وأنشطتهم التي اضطلعوا بها لمتابعة القرارات الصادرة عن الجمعيات العامة للاتحاد البرلماني الدولي السابقة، بما في ذلك:

(أ) إعلان كيغالي: المساواة بين الرجال والنساء (الجنسانية) والبرلمانات المراعية للمنظور الجنساني باعتبارها دوافع للتغيير من أجل عالم أكثر صموداً، وسلاماً

(ب) قرار الاتحاد البرلماني الدولي بشأن الزخم البرلماني لدفع عجلة التنمية المحلية والإقليمية للبلدان التي تشهد مستويات عالية من الهجرة الدولية ووقف جميع أشكال الاتجار بالبشر وانتهاكات حقوق الإنسان، بما في ذلك تلك التي ترعاها الدولة

(ج) قرار الاتحاد البرلماني الدولي بشأن إدانة غزو أوكرانيا وضم لاحق للأراضي، دفاعاً عن السلامة الإقليمية لجميع الدول

(د) إعلان المنامة: تعزيز التعايش السلمي والمجتمعات الشاملة للجميع: مكافحة التعصب
(هـ) قرار الاتحاد البرلماني الدولي بشأن إدكاء الوعي والدعوة إلى اتخاذ إجراءات بشأن الأزمات الإنسانية الخطيرة التي تؤثر على شعوب أفغانستان، والجمهورية العربية السورية، وأوكرانيا، والجمهورية اليمنية، وبلدان أخرى، وبشأن أوجه الضعف الخاصة لدى النساء والأطفال

(و) قرار الاتحاد البرلماني الدولي بشأن الجرائم الإلكترونية: المخاطر الجديدة على الأمن العالمي
(ز) قرار الاتحاد البرلماني الدولي بشأن الجهود البرلمانية المبذولة لتحقيق رصد كربون سلمي في الغابات
(ح) القرارات المتعلقة بحقوق الإنسان للبرلمانيين

إن جميع الوفود مدعوة إلى الإسهام في هذه الجلسة الاستثنائية بمدخلات موجزة (ثلاث دقائق كحد أقصى) تسلط الضوء على أهم جوانب عملها، فضلاً عن توصيات لزيادة تعزيز عملية التنفيذ. كما أن الصور وتسجيلات الفيديو



القصيرة للأنشطة التي تنظمها البرلمانات لمتابعة قرارات الاتحاد البرلماني الدولي هي أيضاً موضع ترحيب وسيتم عرضها خلال الدورة الاستثنائية.

ان الوفود مدعوة إلى التسجيل المسبق لهذا الجزء عن طريق مراسلة البريد الإلكتروني التالي: mhg@ipu.org.





Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

147th IPU Assembly

Luanda, Angola
23–27 October 2023



Assembly
Item 4

A/147/4-Inf.1
9 August 2023

Special accountability segment of the General Debate: Follow-up actions by Members on IPU resolutions

Thursday, 26 October 2023, 14:30-18:30

Plenary Hall

Concept note

The impact of the work of the IPU depends greatly on how Member Parliaments follow up on the outcomes of Assemblies and other IPU activities and share details on results accomplished. Furthermore, the [IPU 2022-2026 Strategy](#) requires stronger accountability from both Member Parliaments and the IPU Secretariat:

“Reinforcing and sustaining a culture of trust and mutual accountability on all levels – for and between Member Parliaments, between Member Parliaments and the IPU Secretariat, and within the Secretariat – is both a key organizational value and a critical factor in ensuring that progress towards all strategic objectives is sustained and occurs in a transparent and democratic manner.”

This strategic emphasis on accountability is also based on the statutory provisions of the IPU, which require all Members to report on activities in response to IPU decisions. Since 2017, the IPU Governing Council has decided to pursue an approach based on a predictable rotational cycle. Each year, a number of parliaments from each geopolitical group are designated to report on actions taken in follow-up to IPU decisions. An annual report based on information received from Members is submitted to the Assembly by the IPU Secretary General – the 2023 report will be made available on the [Assembly webpage](#).

Additionally, parliaments are invited to share their experiences and perspectives with their peers, fostering collaborative exchange and engagement among the entire IPU Membership. As such, during the General Debate of the 147th Assembly in Luanda, time will be set aside for Members to share their good practices and activities they have undertaken in follow-up to the decisions from previous IPU Assemblies, including:

- a) The Kigali Declaration: [Gender equality and gender-sensitive parliaments as drivers of change for a more resilient and peaceful world](#)
- b) The IPU resolution on [Parliamentary impetus to local and regional development of countries with high levels of international migration and to stopping all forms, including state-sponsored, of human-trafficking and human rights abuses](#)
- c) The IPU resolution on the [Condemnation of the invasion of Ukraine and of the subsequent annexation of territories, in defence of the territorial integrity of all States](#)
- d) The Manama Declaration: [Promoting peaceful coexistence and inclusive societies: Fighting intolerance](#)
- e) The IPU resolution on [Raising awareness and calling for action on the serious humanitarian crises affecting the peoples of Afghanistan, the Syrian Arab Republic, Ukraine, Yemen and other countries, and on the particular vulnerability of women and children](#)
- f) The IPU resolution on [Cybercrimes: The new risks to global security](#)
- g) The IPU resolution on [Parliamentary efforts in achieving negative carbon balances of forests](#)
- h) Decisions regarding the [Human Rights of Parliamentarians](#)

All delegations are invited to contribute to this special session with brief interventions (maximum three minutes) highlighting the most relevant aspects of their work, as well as recommendations to enhance the implementation process further. Photos and short video recordings of activities organized by parliaments in follow-up to IPU decisions are also most welcome and will be screened during the special session.

Delegations are invited to pre-register for this segment by emailing mhg@ipu.org

E

#IPU147